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Møde fredag den 8. december 2023, kl. 13.00 – 17.00
i Aarhus Universitets bestyrelse (BM 5-2023) i Frandsensalen

Deltagere
Bestyrelsens medlemmer: 
Birgitte Nauntofte (formand), Carsten Bjerg (stedfortræder), Peter Balling, Anne Skorkjær 
Binderkrantz, Thea Bonnemann, Jonas Dahl, Uffe Pilegård Larsen, Sofie Hillgaard Pedersen, 
Lars Rohde, Trine Holm Thomsen og Astrid Söderbergh Widding

Desuden deltager: 
Rektor Brian Bech Nielsen, prorektor Berit Eika samt universitetsdirektør Kristian Thorn
Afbud: -
Virtuel deltagelse: Jonas Dahl (indtil kl. 13.45, derefter fysisk), Astrid Söderbergh Widding 
(hele mødet)
Gæster: 
Punkt 5: Professor Peter Lauritsen, Institut for Kommunikation og Kultur, og professor Kees 
van Kersbergen, Institut for Statskundskab
Punkt 6: Morten Winterberg, vicedirektør for AU Økonomi 
Punkt 6c: Jakob B. Ditlevsen, statsautoriseret revisor, Deloitte 
Punkt 7: Peter Bruun Nielsen, vicedirektør for AU IT
Derudover deltog nyvalgt bestyrelsesmedlem lektor Tore Rye Andersen, Institut for Kommu-
nikation og Kultur, som observatør i hele mødet.
 
Sekretariat: Stabschef Lisbeth Katborg Bjerre (Universitetsledelsens Stab), pressechef Sys 
Vestergaard

Referat

1. Godkendelse af dagsorden (åbent, beslutningspunkt)

Formanden bød velkommen til bestyrelsesmødet og konstaterede, at Astrid Widding 
deltog virtuelt i hele mødet og Jonas Dahl fra kl. 13-00-13.45, hvorefter han deltog fysisk i 
resten af mødet.

Formanden bød herefter velkommen til lektor Tore Rye Andersen, Institut for Kommuni-
kation og Kultur, afdeling for Litteraturhistorie, der pr. 1. februar 2024 er nyvalgt medlem 
af bestyrelsen for de videnskabelige medarbejdere og derfor deltager som observatør i 
mødet. Formanden ønskede derudover Peter Balling og Uffe Pilegård Larsen tillykke med 
genvalget.

Formanden orienterede bestyrelsen om, at Anne Skorkjær Binderkrantz ikke opnåede 
genvalg til bestyrelsen på trods af et imponerende personligt valg og takkede hende for 
hendes dedikerede indsats i bestyrelsen. 

Bestyrelsen godkendte herefter dagsordenen.

2. Godkendelse af referat fra BM 4-2023 (åbent, beslutningspunkt)

Formanden indledte punktet med at bemærke, at der var kommet to kommentarer til re-
feratet fra hhv. Anne Binderkrantz (pkt. 6) og Peter Balling (pkt. 8). Begge kommentarer 
var forsøgt indarbejdet i det udsendte referat. Peter Balling har efterfølgende indsendt 
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kommentar til indarbejdelsen af hans oprindelige kommentar. I dialog med Peter foreslås 
det, at følgende indsættes: "Det blev i øvrigt nævnt i bestyrelsen, at der kan være en pro-
blemstilling omkring administrationsbidrag på apparatur indkøbt via ekstern finansie-
ring”.

Bestyrelsen godkendte referatet med disse rettelser.

3. Siden sidst (lukket, orienteringspunkt)

Formanden indledte punktet og henviste til den udsendte sagsfremstilling. Formanden 
supplerede denne med en orientering om det halvårlige møde mellem bestyrelsesformæn-
dene og uddannelses- og forskningsministeren, der blev afholdt den 27. november 2023. 
På mødet gav ministeren udtryk for, at der er blevet lyttet til universiteternes indsigelser i 
forhold til modellen for udpegning af eksterne bestyrelsesmedlemmer. Der arbejdes såle-
des med en ny og forenklet model, der opererer med et enkelt udvalg som både bliver et 
indstillings- og udpegningsudvalg i stedet for de to nuværende.

Derudover supplerede rektoratet det udsendte materiale med følgende mundtlige oriente-
ringer.

Rektor orienterede om:
• Stillingen som dekan for det naturvidenskabelige fakultet vil blive slået op sna-

rest. Den nye dekan forventes på plads den 1. april 2023.
• Status for arbejdet om kandidatreformen, der er inde i en vigtig fase. Reformen 

begynder at tage form med de tre kendte elementer: 1) Omlægning af uddannel-
ser, 2) dimensionering og 3) internationale studiepladser. Arbejdet foregår i kan-
didatudvalget, der er nedsat som en selvstændig forvaltningsmyndighed. Der er 
således fortrolighed om udvalgets arbejde. Rektor tilkendegav, at Aarhus Univer-
sitet advokerer for, at de tre elementer skal ses i sammenhæng, så man undgår at 
ramme nogle universiteter uforholdsmæssigt hårdt.

• Møde med ministeren den 4. december 2023 om vilkårene for de jødiske stude-
rende på de danske universiteter. På flere universiteter bliver de udsat for chikane 
som følge af krigen mellem Israel og Hamas. Rektor understregede, at der er yt-
ringsfrihed på universiteterne, men at chikane, mobning og intimiderende adfærd 
er uacceptabelt på de danske universiteter. Rektor oplyste endvidere, at ministe-
ren, sammen med rektor i hans egenskab som formand for Rektorkollegiet, plan-
lægger at offentliggøre et indlæg i dagspressen herom.   

Bestyrelsen udtrykte deres fortsatte bekymring for implikationerne af kandidatreformen 
og anerkendte samtidig rektors indsats i forbindelse med reformen. Derudover spurgte 
bestyrelsen til definitionerne på beskæftigelse i forhold til dimensioneringsdelen af kandi-
datreformen. Rektoratet oplyste, at Aarhus Universitets dimittendundersøgelser viser, at 
kandidaterne har beskæftigelse, der stemmer overens med den opgavekompleksitet, de er 
uddannet til. 
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Bestyrelsen bakkede endvidere op om rektors linje i forhold til de jødiske studerende og 
understregede vigtigheden af, at ledelsen er tydelig, også lokalt.

Universitetsdirektøren orienterede herefter om:
• Efter fornyet dialog mellem Statens IT-råd og Aarhus Universitet gav Folketingets 

Finansudvalg i oktober 2023 grønt lys til SIS-projektet. Det betyder, at projektet 
nu er sendt i udbud. Der forventes valg af leverandør inden udgangen af juni 
2024. Det nye studieadministrative system skal være klar til ibrugtagning i 
2027/28.

• Ny kapitalforvalter er valgt efter afsluttet udbud. Valget faldt på Nykredit, der 
blandt andet har et overbevisende set-up omkring ESG. 

• Slots- og Kulturstyrelsen har på indstilling fra Det Særlige Bygningssyn sendt et 
revideret fredningsforslag for Aarhus Universitet i høring d. 8. november 2023. 
Der er frist for bemærkninger til fredningsforslaget den 21. februar 2024. Slots- 
og Kulturstyrelsen vil senest tre måneder efter denne dato træffe beslutning. Det 
reviderede forslag tager højde for flere af universitetets indsigelser.

Bestyrelsen drøftede derudover afviklingen af universitetsvalget, og hvordan stemmedel-
tagelsen ville kunne øges. I den sammenhæng ville rektoratet følge op med de studerende 
på kommunikationen på webben og de administrative processer omkring overholdelse af 
frister for opstilling.

Bestyrelsen takkede til sidst for orienteringen og tog den til efterretning.

4. Pilotprojektet ”Styrket innovationskultur” (lukket, beslutningspunkt) 

Formanden indledte punktet og orienterede om, at dette punkt er i forlængelse af besty-
relsens drøftelser på BM 4-2023 omkring de 14 mio. kr. af universitetsledelsens strategi-
ske midler (USM), der ikke er disponeret i 2024, og som kan anvendes til styrkelse af in-
novationskulturen på universitetet. Bestyrelsen skulle således drøfte, om der skal reserve-
res i alt 30 mio. kr. til projektet i årene 2024-2029, der foreligger i et foreløbig forslag til 
mødet. Formandskabet havde drøftet det med rektoratet og anbefalede større akademisk 
tyngde med henblik på at gøre det mere attraktivt for både forskere og eksterne bevil-
lingsgivere.

Rektor opsummerede herefter forslaget til bestyrelsen:
• Der kommer både studerende og forskere i The Kitchen, men især forskerne vil 

universitetet gerne have flere af. Med udgangspunkt i de gode erfaringer fra visse 
fagområder var det foreløbige forslag til bestyrelsen udarbejdet.

• Forskerne knyttes halv tid til The Kitchen. Dermed kan de bruge halvdelen af de-
res tid på at styrke forbindelse mellem forskningsmiljøerne og The Kitchen.

• Ordningen er tidsbegrænset, og forskerne kan derfor vende tilbage på fuld tid til 
deres institutter. 

• Den fulde løn vil blive dækket i den tidsbegrænsede periode, så det også vil være 
attraktivt for institutterne.

• På sigt skal eksterne midler ikke blot supplere, men også erstatte USM-midlerne.
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Bestyrelsen kvitterede for oplægget og støttede ideen om at få etableret incitamentsstruk-
turer for at engagere sig i The Kitchen. Bestyrelsen var enige om, at fleksibilitet i modellen 
ville være afgørende for succes. Herved kan modellen tilpasses lokale ideer og behov. Der-
udover påpegede bestyrelsen, at det skulle fremgå, at denne indsats var en del af universi-
tetets generelle strategi om øget eksternt samarbejde og opbygning af et lokalt økosystem 
for innovation omkring universitetet. I den forbindelse mindede bestyrelsen om, at op-
bygningen vil tage tid og kræve tålmodighed. Endelig støttede bestyrelsen ønsket om 
større akademisk tyngde.

Formanden kvitterede for en god drøftelse og konkluderede, at bestyrelsen forhåndsreser-
verer 30 mio. kr. af USM i perioden 2024-2029 med intention om igangsættelse af pro-
jektet i efteråret 2024. Bestyrelsen skal have forelagt en revideret beskrivelse af program-
met på et kommende møde med henblik på endelig beslutning.

5. PIREAU og SHAPE, afrapportering (åbent, orienteringspunkt) 

Formanden indledte punktet og bød velkommen til de to gæster professor Peter Laurit-
sen, Institut for Kommunikation og Kultur, afdeling for Digital Design og Informationsvi-
denskab, og professor Kees van Kersbergen, Institut for Statskundskab.

Formanden mindede herefter bestyrelsen om, at der på BM 4-2023 blev godkendt en allo-
kering af op til 5 mio. kr. om året i perioden 2024-2025 til henholdsvis PIREAU og 
SHAPE. Samtidig ønskede bestyrelsen en kort supplerende afrapportering på dette besty-
relsesmøde om opbygning af organisation, og hvilke løsninger centrene arbejder med. 

Formanden gav ordet til Kees van Kersbergen for et kort oplæg om PIREAU i supplement 
til det udsendte materiale. Kees van Kersbergen orienterede om, at PIREAU vil holde fo-
kus på to forskningstemaer og etablering af en infrastruktur, der understøtter interdisci-
plinært samarbejde. Herefter svarede han på bestyrelsens spørgsmål om, hvor mange 
mennesker der er involveret og om dialog med mulige eksterne bevillingsgivere.

Formanden gav herefter ordet til Peter Lauritsen for et kort oplæg om SHAPE i supple-
ment til det udsendte materiale. Peter Lauritsen orienterede om de valgte forskningsem-
ner og dialog med eksterne parter herom. Herefter svarede han på bestyrelsens spørgsmål 
om den konkrete anvendelse af USM-midlerne.

Formanden takkede begge oplægsholdere, der forlod mødet. Bestyrelsen fortsatte drøftel-
sen af de to oplæg og bekræftede beslutningen fra BM 4-2023 om allokering af 5 mio. kr. 
om året i perioden 2024-2025 til PIREAU, og allokering af 5 mio. kr. om året i perioden 
2024-2025 til SHAPE. Begge dele fra USM. Bestyrelsen tog således de supplerende afrap-
porteringer fra Aarhus Universitets interdisciplinære satsninger PIREAU og SHAPE til ef-
terretning.

6. Økonomi (lukket, beslutningspunkt)
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Formanden indledte punktet og bød vicedirektør for AU Økonomi Morten Winterberg 
velkommen som gæst til punktet. Hun gav herefter ordet til universitetsdirektøren for en 
introduktion til først punkt 6A og herefter punkt 6B.

6A. Økonomirapport 3 (lukket, beslutningspunkt)

Universitetsdirektøren opsummerede det overordnede resultat af Økonomirapport 3:

• Det samlede resultat for 2023 forventes at blive et overskud på 111 mio. kr., hvil-
ket er en opjustering på 102 mio. kr. i forhold til budgettet.

• Driftsresultatet forventes forbedret fra et underskud på 31 mio. kr. til et overskud 
på 31 mio. kr. Dette er særligt drevet af øget forbrug af eksterne midler.

• De finansielle poster forventes opjusteret fra et overskud på 40 mio. kr. til mindst 
80 mio. kr. I opgørelsen med udgangen af november måned tegner afkastet sig til 
at bliver endnu større. Bliver afkastet 80 mio. kr. vil universitetets egenkapital 
blive opjusteret til 743 mio. kr., svarende til 9,7 pct. af den forventede omsætning 
i 2024.

Bestyrelsen kvitterede for gennemgangen og resultatet af Økonomirapport 3. Anvendelse 
af risikopuljer blev derefter kort drøftet. Formanden bemærkede derudover, at renteud-
gifter vedrørende Navitas, AU Herning og stalde i Foulum fremover bør fremgå i en note 
til TECH’s resultatopgørelse for forståelsens skyld.

Bestyrelsen godkendte herefter Økonomirapport 3.

6B. Budget 2024-2027 (lukket, beslutningspunkt)

Universitetsdirektøren opsummerede budget 2024-2027: 

• Med budget 2024-2027 planlægger universitetet med overskud i alle budgetår og 
et positivt resultat før finansielle poster fra 2026 og hermed et driftsbudget i ba-
lance.

• Egenkapitalen forventes ved udgangen af 2027 at udgøre 10 pct. af de budgette-
rede indtægter. 

• I 2024 forventes et overskud på 48 mio. kr., mens der i 2025, 2026 og 2027 for-
ventes overskud på henholdsvis 18 mio. kr., 38 mio. kr. og 36 mio. kr. 

• Der forventes en realstigning i de samlede indtægter på 2,7 pct. fra 2023 til 2027. 

• Væksten drives fortsat af et øget forbrug af eksterne forskningsbevillinger og 
øgede uddannelsesindtægter i visse fagmiljøer.

Bestyrelsen takkede for gennemgangen og spurgte til dialogen med fakulteterne om bud-
gettet. Rektoratet svarede, at der er god dialog med dekanerne. Herefter drøftede besty-
relsen kort pris- og løntalsregulering, de forskellige modeller for bygningsleje og -eje, flyt-
ning af medarbejdere fra TTO til Erhverv- og Innovation samt indarbejdelse af SIS i bud-
gettet.
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Bestyrelsen drøftede desuden forholdene på NAT, hvor der skal findes et leje efter tilpas-
ningerne på de berørte institutter. Rektoratet bemærkede, at der ikke er forventning om 
yderligere tilpasninger, og at der fortsat arbejdes med økonomimodellen på NAT i et lang-
sigtet perspektiv.

Bestyrelsen godkendte herefter budget 2024-2027.

6C. Institutionsrevisors protokollat om forberedende revisionsarbej-
der (lukket, beslutningspunkt)

Formanden bød statsautoriseret revisor Jakob B. Ditlevsen velkommen som gæst under 
punkt 6C og gav ham ordet for en opsummering af protokollatet.

Jakob B. Ditlevsen indledte med, at konklusionen på det forberedende revisionsarbejde 
2023 er, at universitetets bogholderi og økonomistyring muliggør en pålidelig regnskabs-
aflæggelse. Den hidtil udførte revision har ikke givet anledning til væsentlige bemærknin-
ger, som kan medføre forbehold eller supplerende oplysninger i revisionspåtegning på 
årsregnskabet. Helt overordnet ser det således godt ud.

Herefter påpegede institutionsrevisor, at der arbejdes med de konkrete bemærkninger fra 
i år og sidste år. I 2023 er der to gule og ni grønne observationer. Heraf er en ny gul vedr. 
tilgodehavende på tilskudsfinansierede projekter. 

Bestyrelsen takkede for gennemgangen og drøftede observationen vedrørende tilskudsfi-
nansierede projekter. Revisionen har observeret, at der for ansøgningsprocessen mangler 
en ensartet tilgang eller systemunderstøttelse. Rektoratet oplyste, at der arbejdes på en 
afklaring af, om der skal etableres fælles systemunderstøttelse af ansøgningsprocessen. 
Dette dog under hensyntagen til, at der er andre it-projekter, der bør prioriteres (styrkelse 
af cybersikkerhed og SIS). På den korte bane forventes opdatering af delegationsinstruk-
sen for ledere på relevante niveauer at kunne adressere udfordringen.

Bestyrelsen godkendte herefter institutionsrevisors redegørelse omkring protokollatet om 
løbende revision 2023 og takkede institutionsrevisor for deltagelse i punktet.

7. Cybersikkerhed (lukket, beslutningspunkt)

Formanden indledte punktet med at byde velkommen til Peter Bruun Nielsen, vicedirek-
tør for AU IT, og gav ordet til universitetsdirektøren for en kort introduktion til punktet.

Universitetsdirektøren indledte med at konstatere, at samfundet generelt og universitetet 
specifikt står over for et skærpet trusselsbillede. Flere tiltag for at styrke beredskabet er 
blevet gjort de senere år, herunder afsondring af stamdata, øget overvågning og indførel-
sen af to-faktor validering.  

Herefter opsummerede universitetsdirektøren oplægget til bestyrelsen:
• I 2022 blev en ekstern vurdering af cybersikkerhedsrisikoen foretaget.
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• Med udgangspunkt i vurderingen har der været drøftelser på tværs af universite-
tet, og syv indsatser er identificeret, der skal afvikles i perioden 2024-2027 med 
henblik på at nedbringe risikoniveauet væsentligt.

• Den samlede plan er udarbejdet under hensyn til at finde en passende balance i 
forhold til sikkerhed, økonomi og brugervenlighed, herunder nye krav til for-
skere, studerende og medarbejdere.

• Bestyrelsen vil få en årlig afrapportering.
• Hvert tredje år påtænkes gennemført en ekstern vurdering af fremdrift og status 

for cybersikkerhed. På det grundlag vil indsatserne løbende blive videreudviklet 
og bragt til beslutning i bestyrelsen.

Bestyrelsen kvitterede for gennemgangen og støttede tilgangen samt den valgte balance. 
Bestyrelsen drøftede herefter test af angreb, overvågning, håndtering af data på tværs af 
landegrænser, håndtering af følsomme forskningsdata samt nødvendigheden af sammen-
hæng mellem indsatserne og kommunikation om dem. 

Bestyrelsen bemærkede en eventuel udfordring med systemadgang for studerende, der er 
valgt ind i råd og nævn. Universitetsdirektøren følger op på dette.

Bestyrelsen godkendte herefter planen for styrkelse af cybersikkerheden på Aarhus Uni-
versitet.

8. Strategisk handleplan 2024 (åbent, beslutningspunkt)

Formanden indledte punktet og opsummerede den forudgående proces, hvor bestyrelsen 
har været inddraget i handleplanen på BM 3-2023 og på bestyrelsens seminar i oktober.

Bestyrelsen drøftede kort enkelte områder i handleplanen, herunder de områder i handle-
planen, hvor der ikke er angivet aktiviteter i 2024. Rektoratet forklarede, at der er mange, 
gode aktiviteter i gang på universitetet, som ikke kommer med i handleplanen. Den inde-
holder kun de overordnede, tværgående aktiviteter. Handleplanen er derfor ikke et 
udtømmende, detaljeret overblik.  

Bestyrelsen godkendte herefter handleplan 2024 for Strategi 2025.

9. Aftale om myndighedsbetjening (åbent, beslutningspunkt)

Formanden gav indledningsvist ordet til rektor.

Rektor opsummerede kort status for aftalen mellem Miljøministeriet (MIM), Ministeriet 
for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri (FVM) og Aarhus Universitet om udførelse af forsk-
ningsbaseret myndighedsbetjening på jordbrugs-, fødevare, miljø- og naturområdet, der 
bygger på en fireårig rammeaftale med seks underliggende ydelsesaftaler. Rammeaftale 
og ydelsesaftaler revideres (”rulles”) årligt. Forhandlingerne pågår fortsat og varetages af 
dekan Eskild Holm Nielsen for universitetet. Konkret udestår en afklaring af forsknings-
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andelen af bevillingen, som universitetet gerne ser i en fast ramme og ikke understøttet, 
som nu, af forskningsreserven. 

Rektor konstaterede, at det ikke er usædvanligt, at forhandlingerne trækker ud, og at de 
pt. er i god gænge. Det indstilles derfor til bestyrelsen, at formanden bemyndiges til at un-
derskrive den endelige aftale. Dette i forlængelse af tidligere praksis. Hvis aftalen ændrer 
sig afgørende, vil den blive forelagt bestyrelsen inden underskrift.

Bestyrelsen bemyndigede herefter bestyrelsesformanden til at underskrive den færdige 
Rammeaftale 2024-2027 med det forbehold, at såfremt der ikke opnås enighed om de 
nævnte forskningsbeløb og andele i rammeaftalen, skal forhandlingerne til fornyet be-
handling i AU’s bestyrelse

10. Eventuelt (åbent, orienteringspunkt)

Formanden informerede om, at bestyrelsen med løbende mellemrum foretager en selve-
valuering. Der vil derfor blive udsendt et spørgeskema til bestyrelsens medlemmer i be-
gyndelsen af januar.

Formanden bemærkede derudover til referatet, at 12 studerende overleverede en under-
skriftsindsamling vedrørende krigen mellem Israel og Hamas til bestyrelsen umiddelbart 
inden mødets begyndelse. I underskriftsindsamlingen stilles en række krav til Aarhus 
Universitets ledelse vedrørende stillingtagen til krigen. Formanden kvitterede for de stu-
derendes engagement. Omnibus var ligeledes til stede ved overleveringen. Formand og 
stedfortræder foranlediger udarbejdelse af et skriftligt svar til de studerende, som rund-
sendes til godkendelse i bestyrelsen. 

Afslutningsvis takkede bestyrelsen Anne Skorkjær Binderkrantz for det gode samarbejde 
og for hendes store engagement i bestyrelsesarbejdet gennem den forløbne valgperiode, 
og ønskede hende alt godt fremover.

11. Bestyrelsens egen tid (lukket, orienteringspunkt)

Der var intet til referatet under dette punkt.

Andet

Bestyrelsens årshjul for 2024 samt årsrapport for ekstern forskningsfinansiering på Aar-
hus Universitet 2022 var udsendt til skriftlig orientering. 
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